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Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri

Den  2. december 2009 

Tale til åbent samråd O den 2. december 2009, der 
afholdes sammen med Justitsministeren.

Det talte ord gælder

Samrådsspørgsmål O:

”Ministrene bedes redegøre for, hvilke initiativer regeringen vil tage for at

sikre bedre dyrevelfærd i minkavlen i Danmark”

Svar:

- Tak for at udvalget i dag har kaldt Justitsministeren og mig 

i samråd, så vi kan redegøre for de initiativer, vi vil tage for 

at sikre bedre dyrevelfærd i minkavlen i Danmark. 

TV2/ Operation X

- TV2 viste programmet Operation X den 27. oktober i år. 

Udsendelsen viste barske billeder af mink med store sår og 

andre skader, som tilsyneladende ikke var blevet behandlet. 

Det var nogle rigtig barske billeder som tyder på, at der kan 

være velfærdsproblemer i en række danske 
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minkbesætninger. Det er naturligvis ikke acceptabelt, og det 

skal der tages hånd om.

- Fødevarestyrelsen blev op til udsendelsen kontaktet af 

Bastard Film og Operation X med anmodning om at 

kommentere billederne, hvilket Fødevarestyrelsen 

naturligvis gik med til. 

- Men efterfølgende – og det kan man undre sig over - var 

Bastard Film og TV2 ikke interesseret i at udlevere 

informationer om, hvor billederne stammede fra. Det er 

under al kritik, når udsendelsen netop gik ud på at varetage 

dyrenes velfærd.

Politianmeldelser 

- Fødevarestyrelsen fik derfor af anden vej adgang til disse 

informationer, og fordi Fødevarestyrelsen vurderede, at de 

foreviste filmoptagelser sandsynligvis var en overtrædelse 

af dyreværnsbestemmelserne, blev det besluttet at 

politianmelde de 44 pelsdyravlere, som havde haft besøg af 

filmholdet. 

- Herefter har det været politiet, der har efterforsket 

forholdene, da det jo netop er politiets opgave at udføre 

kontrol overfor personer, der med rimelig grund mistænkes 

for at have begået en strafbar overtrædelse. 
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150 ekstra kontroller

- Som anvarlig for at kontrollere velfærd på 

minkbesætningerne er jeg naturligvis interesseret i at få 

afdækket eventuelle problemer og deres omfang hurtigst 

muligt. Samtidig med politianmeldelserne, iværksatte jeg 

derfor en kontrolkampagne med i alt 150 ekstra 

velfærdsbesøg i 2009

- Status pt. for kampagnen er, at der er gennemført 110 

besøg, hvor kontrollen viser, at det især er indretning af 

bure og korrekte optegnelser af medicinanvendelse, der er 

problemområder. Men også forsvarlig behandling af syge 

og tilskadekomne dyr volder problemer hos nogle avlere.

100% kontrol i 2010

- I 2010 har jeg besluttet, at der skal gennemføres 

velfærdskontrol på alle pelsdyrfarme, så vi får et 

fuldstændigt overblik over forholdene på minkfarmene.

- Kontrolresultaterne for 2010 skal herefter indgå i 

tilrettelæggelsen af den fremtidige kontrol og løsning af 

eventuelle problemer.

Arbejdsgruppe og nye tiltag
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- Udover disse tiltag vil jeg fremover sikre, at der stilles en 

række krav til  minkavlerne, og at der foregår en løbende 

overvågning af forholdene på farmene. Jeg har derfor

nedsat en arbejdsgruppe under ledelse af Fødevarestyrelsen 

med deltagelse af Justitsministeriet, erhvervet, Århus 

Universitet, Dyrlægeforeningen og Plantedirektoratet, som 

skal arbejde med iværksættelsen af følgende fire tiltag: 

- 1) Indførelse af obligatorisk sundhedsrådgivning for mink, 

så minkavleren selv sammen med dyrlægen løfter deres 

ansvar for, at dyrevelfærden er i orden i hverdagen.

- 2) Indførelse af mulighed for skærpet tilsyn og krav om 

handlingsplaner, hvis det er nødvendigt for at rette op på 

uacceptable forhold.

- 3) Uddannelseskrav til pelsdyravlere.

- 4) Indførelse af en brancheovervågning baseret på 

branchekoder med tilhørende egenkontrol på bedrifterne. 

- Det er min opfattelse, at vi med disse initiativer fremover 

både vil få en bedre overvågning af minkproduktionen og

vil sikre fokus på den enkelte minkavlers ansvar for dyrenes 

velfærd. 

- Jeg vil nu overlade ordet til justitsministeren.


